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Věda v praxi
V zdělávání studentů je nejdůležitější rolí uni-

verzit, o tom není pochyb. Hned vedle této 
role se od nich však očekává také realizace 

kvalitních výzkumných aktivit. Jejich výsledky se 
tradičně publikují ve vědeckých časopisech, případně 
prezentují na vědeckých kongresech a odborných 
konferencích. Úspěchy Univerzity Pardubice 
v této oblasti lze doložit například i tím, 
že se naši výzkumníci opakovaně 
umísťují mezi dvěma procenty nej-
citovanějších vědců světa. Je však 
třeba zdůraznit, že stejně důležitá 
je také role univerzit v oblasti ino-
vací a uplatnění výsledků vědecko-
-výzkumné činnosti v praxi. Právě 
v komercializaci svých výsledků 
české univerzity oproti svým protějš-
kům ze západní Evropy a Spojených 
států amerických zaostávají. Určitě i proto, 
že systém komercializace výsledků výzkumných 
organizací se v právním prostředí České republiky 
teprve vyvíjí.

Klíčovým krokem je včasné nastavení strategie 
ochrany duševního vlastnictví namísto prosté pub-
likace výsledku. Jen chráněný výsledek (například 
prostřednictvím patentu) je možné převést do praxe 
formou prodeje či pronájmu licence průmyslovým 
partnerům. Na Univerzitě Pardubice dlouhodobě 
podporujeme ochranu výsledků a úsilí o jejich komer-
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cializaci. Pomáhá nám v tom podpora finanční (např. 
projekty proof-of-concept v rámci programu GAMA 
TA ČR), ale i metodická prostřednictvím našeho Cen-
tra transferu technologií a znalostí. I proto příjmy 
z licencování na Univerzitě Pardubice každoročně 
rostou. V roce 2021 se pohybovaly v řádech milionů 

korun.
Pokud mají vědci ambice své výsledky 
rozvíjet, nabízí se také varianta vytvo-

ření tzv. spin-off firmy. Ta využívá 
a transformuje duševní vlastnictví 
do formy produktu či služby, které 
jsou uplatnitelné na trhu. Univerzi-
ta Pardubice právě nyní směřuje ke 
zřízení první spin-off firmy. Bude 

založená na metodě týmu prof. Mi-
chala Holčapka, která pomocí analýzy 

lipidů dokáže z kapky krve detekovat ra-
kovinu slinivky. Univerzita Pardubice bude 

mít v této spin-off společnosti podíl, jenž jí zajistí 
budoucí příjmy ve formě části zisků společnosti.

Komercializace v žádném případě není stěžejní 
částí práce všech akademických pracovníků. Nic-
méně úspěch výsledků výzkumu v komerční sféře je 
vždy vítanou zpětnou vazbou pro další činnost a je 
také jedním z dokladů společenské relevance výzku-
mu na Univerzitě Pardubice.

doc. Petr Doležel, prorektor pro vědu a tvůrčí činnost
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FOTO Michal Král

Studenti se po prázdninách vrátili do 
kampusu a to je vždy důvod k oslavě! 
Nový semestr jsme opět odstartovali 

univerzitní akcí Příliv. Vysokoškoláky na 
UPCE čekala hromada zábavy, dobrého 

jídla a pití jako například univerzitní 
cider. Zástupci univerzitních spolků, 
útvarů i studenti programu Erasmus 
je zapojili do sportovních i tvůrčích 

aktivit. A když zrovna studenti nesbírali 
informace o tom, jak to na univerzitě 

chodí, mohli si zazpívat hned s několika 
českými kapelami. Mezi nimi opět 

nechyběla pardubická Vypsaná fiXa.



Feminismus 
není nadávka

TEXT Tereza Karanská, Lada Součková : FOTO Michal Král, Milan Reinberk

Co si psaly do deníčků ženy v 19. století a proč lidé vnímají 
negativně feminismus? Historička Milena Lenderová z Fakulty 
filozofické se zabývá dějinami žen a otázkami rovnosti pohlaví. 
Říká: „I dnes přetrvává názor, že doménou ženy je domácnost.“

●:  Věnujete se 19. století. Jak tehdy ženy žily?
Celé 19. století je poměrně dlouhé období. Situace 
na jeho začátku byla pro ženy zcela nesrovnatelná 
s tou na konci století. Ženy během sta let ušly kus 
cesty. Od začátku století, kdy se ještě zpochybňo-
valo právo žen na jakékoli vzdělání a vůbec potřeba 
ženského vzdělání, až k dívčímu gymnáziu a ženám 
na univerzitě.
●:  Co tomuto pokroku pomohlo?
Paradoxem je, že ženskou emancipaci vždy posouvá 
nějaký problém. Může to být třeba krize nebo válečný 
konflikt. V tomto případě to byla prusko-rakouská 
válka v roce 1866, která byla lidskou a demografickou 
tragédií. Najednou se objevila spousta žen – vdov, 
které měly živit rodinu, ale vlastně nic neuměly, 
a mnoho dívek, které marně hledaly ženicha. Zatím-
co na začátku 60. let byly jen vyšší dívčí školy, poté 
se objevily i kurzy ženského výrobního spolku, které 
cílily na ženskou kvalifikaci. V roce 1870 se dokonce 
otevřela první střední škola pro dívky s maturitou, 
kterou byl učitelský ústav.
●:  Podrobně jste zkoumala deníky mladých žen 
a dívek. Co v nich bylo zajímavého?
Byla to určitá autostylizace. Máme představu, že 
deníky jsou skutečně upřímné. Z rukopisů je zřejmé, 
že pisatelka vždy psala pro někoho, kdo její text mož-
ná bude někdy číst. Protože jsem se zajímala o dějiny 
sexuality, hledala jsem v denících informace k to-
muto tématu. Ty tam ale téměř nebyly. A když jsme 
se zabývali dějinami porodnictví, bylo to podobné. 

Například Eva Vrchlická do deníku napsala pouze: 
„Dnes ráno jsem dostala děvčátko.“
●:  Co si tedy ženy zaznamenávaly?
Ženské deníky nahlížejí realitu zezdola. Dozvíte se 
v nich, co dělaly, co si oblékaly, jaké měly kamarádky 
a další každodennosti.
●:  Bylo tehdy běžné vést si deník?
Ve vzdělaném prostředí si děti zhruba od 12 let psát 
deník dokonce musely. Na začátku zpovědního věku 
dostaly sešitek a pod dozorem rodičů nebo vycho-
vatelky začaly psát. Dívky byly vytrvalejší, ale jejich 
zpověď zpravidla končila s narozením prvního dítěte. 
Našli jsme v nich tedy spíš dívčí starosti. Bylo výjim-
kou, že některou z dívek zajímala politika, a dokonce 
o tom napsala, takže jako pramen k reflexi politické-
ho dění v českých zemích tyto deníky určitě neslouží.
●:  Proč si děti musely psát deníky?
Byly vedeny k zodpovědnosti a k sebereflexi. Nyní 
vyšel třetí díl deníku Marie Červinkové-Riegrové, 
vnučky Františka Palackého, která si ho psala od 
11 let. Vydaly se pouze části deníku z dospělosti, kdy 
byla jakousi sekretářkou svého otce, zakladatele 
české politiky Františka Ladislava Riegra. Máme ale 
k dispozici i rukopisy z jejího útlejšího věku, které 
jsou roztomilé tím, že v nich každý večer zpytuje, zda 
byla hodná a zda se chovala, jak se od ní očekává. 
Najdeme tam třeba, že se trochu poprala s bratrem 
nebo že nebyla hodná a myslela na špatné věci. Děti 
z těchto rodin byly vedeny k tomu, aby uvažovaly, 
co ten den dělaly a zda to bylo ve shodě s normou, 
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která ve vzdělaných a zámožných kruzích panovala. 
Postupem času ale dozor trochu pominul, a tak mů-
žeme v denících najít i zajímavější věci, které jsou 
vybočením z té normy. Přestože v 19. století byly děti 
ukázněnější, jsou v zápiscích zmínky typu: „dnes 
jsme si s kamarádkou zakouřily“, „daly jsme si pivo“, 
„počmáraly jsme lavice“.
●:  Čím byla tehdy žena pro muže?
Spíš se podívejme na to, čím byl muž pro ženu. Zna-
menal pro ni ekonomické zajištění. Tehdy měly ženy 
přístup na trh práce téměř nulový. Některé z nich 
byly dělnice, ale po provdání práci opouštěly. Jakmile 
měly děti, byly z nich posluhovačky, pradleny a po-
dobně. Kvalifikovaná ženská profese až do poslední 
čtvrtiny 19. století neexistovala, snad až na soukro-
mou učitelku či vychovatelku. Dívky byly vychová-
vány k tomu, aby byly dobrými manželkami. Jejich 
povinností bylo zajistit zázemí rodiny. Starat se o to, 
aby členové rodiny žili v čistotě, najedli se, aby doma 
bylo teplo, aby děti byly vychované. To byla záležitost 
hlavně matky, otec byl jen takovým ramenem sprave-
dlnosti. V této době bylo rozhodně pro ženu důležitěj-
ší se vdát než pro muže se oženit.

●:  Takže manželství nebyla založena na lásce?
Velmi záleží na sociálním prostředí. Panovnická 
manželství byla záležitostí politiky. Hlavním zře-
telem byla politická výhoda, aliance a podobně. Ve 
šlechtických vrstvách fungoval spíš majetek. Snahou 
bylo ho pospojovat nebo rozšířit. V zámožnějších 
středních vrstvách to bylo zajímavé. Muž, který do-
končil práva, hledal přiměřeně zámožnou nevěstu, 
za jejíž věno by si mohl otevřít advokátní kancelář. 
Lékař zase takovou, za jejíž věno by si mohl otevřít 
ordinaci. Ekonomický zřetel tam byl velmi silný. Ale 
v průběhu 19. století už vzájemná náklonnost, cit 
a láska začínají získávat prostor.
●:  Čemu se ženy věnovaly ve volném čase?
Ony moc volného času neměly. Říkalo se, že zahálka 
vede k neřesti, takže měly být pořád užitečné. Přesto-
že rodina měla zpravidla služebnou, žena měla volný 
čas strávit něčím, co je prospěšné, například chari-
tativní činností. Manželka již zmíněného F. L. Riegra 
neustále pletla punčošky pro chudé děti, organizova-
la mateřské školky a jesle, péči o chudé ženy a kojen-
ce. Volný čas se v ženském světě objevil až později, 
ženy ho měly věnovat četbě nebo psaní deníků.
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manželkami. Jejich povinností bylo zajistit zázemí rodiny. 

Starat se o to, aby členové rodiny žili v čistotě, najedli se, aby 
doma bylo teplo, aby děti byly vychované.“



●:  Říkalo se, že žena je dcera, sestra, matka, družka 
a pouhý přívěšek lidské rasy. Co to znamená?
Žena neměla právní subjektivitu, vždy za ni zodpo-
vídal nějaký muž. Nejdříve otec, a když se vdala, pak 
manžel. Bylo to jasně dáno rakouským občanským 
zákoníkem z roku 1811. Žena neměla právo rozho-
dovat o dětech, které porodila, v podstatě ani o ma-
jetku, který přinesla do rodiny. Až do začátku první 
republiky neměla volební právo. V našem prostředí 
byla a dosud je navíc posesivita daná příponou -ová, 
což znamená, že jste vždy něčí. Proto jsem si na-
příklad nechala své jméno. Nevadilo mi být dcerou 
svého otce, ale už bych nechtěla být majetkem svého 
manžela.
●:  Takže vám nevadí, když si ženy tuto příponu ke 
jménu nedávají?
Nevadí mi to. I když to v českém prostředí působí 
trochu rušivě. Mně spíše strašlivě vadí přechylování 
cizích ženských příjmení. To mi přijde jako porušení 
autonomie nositelky. Co jí je do specifik českého 
jazyka? Úplně rostu, když někdo řekne třeba Made-
leine Albrightová. Ona se takto přece nejmenovala.
●:  Žijeme v zemi, která byla jednou z prvních zemí, 
které uzákonily rovnost pohlaví. Jak si vedeme 
dnes?
Řekla bych, že máme stále málo žen v politice. Tím 
nechci říkat, že jsem zastáncem kvót. V politice by 
měly rozhodovat schopnosti, znalosti a rozhled. 
Když se ale podíváme na současné mužské politiky, 
zjistíme, že to tak rozhodně nefunguje. A nevím, 
jestli by tomu pomohly kvóty. Od listopadu 1989 
bylo jen žalostně málo výrazných českých političek, 
za kterými zůstalo něco, co nám vyvstane v paměti, 
jakmile se řekne jejich jméno. To je ale dané tím, že 
tu stále přetrvává přesvědčení, že ženským světem je 
domácnost. Přitom, když se podíváme na skandináv-
ské země, tak tam ženy v politice, třeba premiérky 
a prezidentky, fungují dobře.
●:  Rovnost můžu a žen je i jednou z priorit českého 
předsednictví Radě EU. Je správně, že se toto téma 
stále otevírá?
Je dobře, že se o tom mluví. Ale už od roku 1920 
máme v ústavě, že neexistují žádné výhody pohlaví 
ani rodu. Už za první republiky to moc nefungovalo, 

přestože byl prezidentem velký feminista T. G. Ma-
saryk, který se teoretickým otázkám feminismu vě-
noval už v posledních desetiletích 19. století. O úplné 
rovnosti se stále mluvit nedá. Máme v sobě neustále 
dědictví komunismu, že jsme si všichni rovni, ale 
fakticky tomu tak není. Tehdy byla žena muži rovna 
v tom, že mohla osm hodin pracovat a pak ještě osm 
hodin řádit v domácnosti. Představa, že domácnost 
je doménou ženy, tu pořád přetrvává. Objevuje se 
navíc i v politice, například ve výrocích některých 
politiků. Bohužel si nejsem jistá, jestli současná vlá-
da bere toto téma dostatečně vážně.
●:  Je slovo feminismus v českém prostředí už chá
páno správně?
Ne, pořád je to spíše nadávka. Když jsem vydala prv-
ní knížku K hříchu i k modlitbě, která byla o ženách 
v 19. století, tři renomovaní historici mi říkali, jak je 
to pěkné a že je vidět, že nejsem feministka. Já ale 
feministka jsem. To slovo má u nás stále přídech 
hanlivosti. Základní myšlenkou, která se rozvíjí už od 
francouzské revoluce, je, že muži a ženy jsou si rovni. 
To není nic proti ničemu. Feministky muže hubit 
nechtějí. Možná je chtějí jen vyhnat z kanape a od 
televize a tím je upozornit, že péče o rodinu a domác-
nost je také jejich věcí, ale žádné distopické předsta-
vy o nadvládě žen nemají. Lidé pořád nemají jasno, 
protože podléhají jednoduchým informacím.
●:  Brněnská primátorka řekla, že rozhodně není 
feministkou, protože je ráda, když jí muž podrží 
dveře, zaplatí kafe a pomůže jí do kabátu. Je to 
správně?
Vůbec to spolu nesouvisí. Tyto situace jsou záleži-
tostí etikety, ne feminismu. Nejen Češi mají problém 
s feminismem, a ještě větší problém s etiketou, pro-
tože se často opravdu neumějí chovat. Masaryk řekl: 
„Muži a ženy jsou si zcela rovni, pouze rozdíl fyzický 
budiž je uznáván.“ Biologické pohlaví pořád hraje 
roli, ženy jsou přece jen fyzicky slabší. Otevírání 
a přidržení dveří má kořeny v dobách, kdy byly dveře 
opravdu těžké. Na naší fakultě máme dnes těžké 
bezpečnostní dveře, se kterými někdy zápasím. Dát 
někomu přednost je také otázka bezpečnosti. Pouští-
me jako prvního staršího člověka a ženu, abychom se 
ve dveřích nepotloukli. Etiketa má racionální kořeny. 

„Feministky muže hubit nechtějí.  
Možná je chtějí jen vyhnat z kanape 

a od televize a tím je upozornit, že péče 
o rodinu a domácnost je také jejich věcí.“
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Češi ji, navzdory vynikajícímu panu Špačkovi, ale 
neznají. Neznají feminismus ani etiketu a pak pouští 
do světa takové nesmysly.
●:  Jaké jsou tedy cíle feminismu?
Rovnost obou pohlaví. A to nejen rovnost v legisla-
tivě, ale také rovnost, která je respektovaná. Je to 
záležitostí výchovy, četby, médií a televize. S vnou-
čaty občas sleduju ČT Déčko a řekla bych, že tam to 
začínají dělat dobře, protože se do popředí dostávají 
i holčičky. Ne vždy je tím šikovným, energickým a vy-
nalézavým dítětem jen chlapec. Tak to přece v životě 
je. Pokud toto budou lidé respektovat, rovnost pohla-
ví bude fungovat. Když to nerespektují, nepomohou 
žádné další vyhlášky, předpisy a podobně. Už přes 
sto let máme rovnost obou pohlaví v ústavě.
●:  Podívejme se ještě na sexuální obtěžování. 
Jedna politička řekla, že je to přirozená věc, kterou 
dělali už naši předkové, a kdyby se takto nechovali, 
my tu vlastně vůbec nejsme…

Kdysi bylo přirozenou věcí smrkat takzvaně po pan-
sku, což znamená na zem. Bylo přirozené se moc 
nemýt, jíst rukama a fatalisticky přijímat úmrtí vlast-
ních dětí. Pokud bylo sexuální obtěžovaní v minulosti 
přirozená věc, společnost se už poněkud zkultivo-
vala. Myjeme se, smrkáme do kapesníku a neměli 
bychom být ani sexuálně obtěžováni. Otázka ale je, 
co je sexuální obtěžování. Pokud za to někdo považu-
je pouhé otevření dveří, tak je něco špatně. Otevření 
dveří není plácnutí přes zadek. Ale to inteligentní 
člověk, myslím, chápe.
●:  Co byste popřála ženám?
Myslím, že každý člověk se smyslem pro spravedl-
nost si přeje, aby skončila válka. A aby ruští váleční 
zločinci stanuli před Mezinárodním soudem pro 
lidská práva. A to bych přála nejen ženám, ale všem.

prof. PhDr. Milena Lenderová, CSc. 
(1947)

� Svá studia v oborech dějepis a francouzština  
absolvovala na Filozofické fakultě Univerzity Karlovy,  

kde získala i titul PhDr. a CSc.
� Habilitovala se a profesorské řízení postoupila  

na Jihočeské univerzitě.
�  V České republice začala jako první zkoumat  

dějiny žen a dětství z pohledu historické antropologie.
�  Byla první děkankou Fakulty humanitních studií  

(pozdější Fakulty filozofické).
� Je autorkou nebo spoluautorkou 25 publikací  

a zhruba 200 vědeckých studií.
� V roce 2016 získala cenu Magnesia Litera za publikaci  

Vše pro dítě! Válečné dětství 1914–1918.
� Ve volném čase se věnuje vnoučatům a zvířatům.
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ZÁŘÍ

Univerzita 
v pohybu i po 
prázdninách
Univerzita Pardubice vyjela v září 
s vědeckými ukázkami za stov-
kami žáků. Akademici a studenti 
jim ukázali, že věda může být zá-
bava. Od začátku školního roku 
si žáci na čtyřech gymnáziích na-
příč Pardubickým krajem s nad-
šením užívali chemické pokusy, 
nové technologie a zkoumali zá-
hady ze světa vědy a výzkumu. 
Dozvěděli se plno zajímavých 
informací o dopravě, poučili se 
o tom, jak se chovat v provozu, 
a zjistili, jaké následky mohou 
mít dopravní nehody. Vzdělali se 
také ve zdravovědě, při níž si vy-
zkoušeli první pomoc. 1

ZÁŘÍ

Univerzita 
spolupracuje 
s japonskou 
vysokou školou

Vedení univerzity jednalo se zá-
stupci The Kyoto College of Gra-
duate Studies for Informatics 
v Japonsku o možnostech spolu-
práce. Do budoucna se chtějí obě 
instituce zaměřit zejména na po-
skytování vzdělávání v oblasti te-
orie a praktických informačních 
a s nimi souvisejících technologií 
v akademických oborech. U jed-
nání byl rektor Univerzity Pardu-
bice prof. Libor Čapek, emeritní 
rektor prof. Jiří Málek, prorektor-
ka doc. Petra Bajerová a zástup-
ci The Kyoto College of Graduate 
Studies for Informatics.

ZÁŘÍ

Novým děkanem 
FChT je prof. 
Petr Němec

Fakulta chemicko-technologická 
má nového děkana. Rektor Uni-
verzity Pardubice prof. Libor Ča-
pek jím na konci září jmenoval 
prof. Petra Němce. „Funkci děka-
na vnímám jako funkci s vysokou 
mírou zodpovědnosti – funkci, ke 
které přistupuji s velkou dávkou 
respektu a pokory. Dnešní doba 
je velmi složitá a provést fakultu 
nesnadným obdobím vyžaduje 
plné nasazení nejen mé a mých 
nejbližších spolupracovníků, ale 
všech zaměstnanců fakulty. Věřím 
však, že se s výzvami, které jsem 
prezentoval Akademické obci 
naší fakulty během předvolební-
ho shromáždění, dokážeme po-
ctivou prací nás všech vyrovnat,“ 
řekl děkan Petr Němec. 2

ZÁŘÍ

UPCE v Ho Či 
Minově městě
Nejvyšší představitelé vedení 
Univerzity Pardubice rektor Libor 
Čapek a prorektorka Petra Ba-
jerová v září přijali pozvání do 
Viet namu, kde představili mož-
nosti studia na Univerzitě Pardu-
bice. V Ho Či Minově městě zá-
roveň prezentovali Univerzitu 
Pardubice vedení Ton Duc Thang 
University – Vietnam (TDTU), vede-
ní fakulty aplikovaných věd, fa-
kulty informatiky, fakulty elektro-
techniky a elektroniky a fakulty 
ekonomické. Se zástupci vede-
ní univerzity a fakult diskutovali 
možnosti vzájemné spolupráce 
s touto prestižní institucí, která je 
v mezinárodním žebříčku THE na 
401.—500. místě. 3

1

2

3
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ZÁŘÍ

Univerzita udělila 
čestné doktoráty

Dvě známé vědecké osobnosti 
převzaly na Univerzitě Pardubice 
čestné doktoráty. Rektor prof. Li-
bor Čapek předal vědecké oce-
nění biochemikovi prof. Libo-
ru Grubhofferovi a expertovi na 
polymery prof. Petru Sáhovi. „Li-
bor Grubhoffer i Petr Sáha patří 
mezi významné české osobnos-
ti. S naší univerzitou dlouhodobě 
spolupracují a jsou členy Vědec-
ké rady Univerzity Pardubice. Titul 
doctor honoris causa jim právem 
náleží. Oceňuji rozhodnutí Fakul-
ty chemicko-technologické, která 
obě osobnosti pro tento prestižní 
titul navrhla,“ uvedl rektor prof. Li-
bor Čapek. V minulosti získalo 
ocenění doctor honoris causa cel-
kem 23 osobností. 4

ŘÍJEN

Diskutovalo se 
o dezinformacích
Studenti Univerzity Pardubice 
měli možnost diskutovat na jed-
no z nejaktuálnějších témat sou-
časnosti, kterým je boj s dezin-
formacemi. Pozvání od Fakulty 
filozofické přijal expert na dez-
informace Jakub Kalenský. „Chtě-
li jsme studentům nejen naší 
fakulty, ale i celé univerzity na-
bídnout odborný pohled na in-
formační zdroje a nebezpečí, kte-
rá mnohdy skrývají. Právě nyní, 
v době války na Ukrajině a ener-
getické krize, je to velmi aktuál-
ní téma. Ukazuje se, že prostor je 
přímo zamořen dezinformacemi 
a my se je musíme naučit odha-
lovat a nepodléhat šířeným lžím,“ 
uvedl děkan Fakulty filozofické 
doc. Jiří Kubeš. 5

ŘÍJEN

Studenti 
poměřili znalosti 
v Univerzitním 
kvízu
Do nového ročníku celostátního 
Univerzitního kvízu se poprvé za-
pojila také Univerzita Pardubice. 
Studenti sestavovali tří až osmi-
členné týmy s originálními názvy 
a od října se pravidelně v klu-
bu Áčko přímo v univerzitním 
kampusu zapojovali do vědo-
mostního klání. Užili si tak spous-
tu zábavy, při které se potýkali 
se záludnými otázkami. Nejlep-
ší týmy se pak utkaly ve velkém 
univerzitním finále. Na výherce 
sice nečekaly kredity, ale putovní 
univerzitní pohár.

ŘÍJEN

Běžci pomohli 
hospicové péči

Běh Univerzity Pardubice opět po-
máhal pohybem. Amatérští běž-
ci nebo fanoušci cyklistiky a ko-
loběžek v sobotu 8. října vyrazili 
na trať a společně pomocí cha-
ritativní sbírky podpořili domá-
cí hospicovou péči. Do akce, kte-
rou pořádá Katedra tělovýchovy 
a sportu společně s Univerzitním 
sportovním klubem, se zapojilo 
na 300 lidí. Celkem přispěli část-
kou 13 330 korun. Běh Univerzity 
Pardubice navazuje na sérii Běhů 
Terryho Foxe a Běhů naděje a je 
součástí Podzimních městských 
slavností Pardubic. 6

4

5

6
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ŘÍJEN

Žáci poznávali 
zdravotnické 
profese
Fakulta zdravotnických studií 
Univerzity Pardubice byla znovu 
jedním z organizátorů Dne kraj-
ského zdravotnictví. Dvoudenní 
akce nabídla žákům základních 
a středních škol možnost poznat 
různé profese zdravotníků a je-
jich uplatnitelnost na trhu prá-
ce. „Chceme žákům ukázat ne-
jen různorodost a obsah práce 
našich profesí, také jejich důle-
žitost ve společnosti. Každý, kdo 
se rozhodne studovat některý ze 
zdravotnických oborů, má vel-
kou perspektivu a do budoucna 
jisté uplatnění,“ uvedla děkan-
ka Fakulty zdravotnických studií 
Univerzity Pardubice doc. Jana 
Holá. 7

ŘÍJEN

Experti UPCE 
řeší udržitelnou 
dopravu
Experti Dopravní fakulty Jana Per-
nera Univerzity Pardubice se za-
pojí do projektu, který bude řešit 
udržitelnou dopravu na pražské 
Letiště Václava Havla. Hledat op-
timální řešení pro velkokapacit-
ní elektrobusy chtějí odborníci 
také v dalších sedmi evropských 
městech. Cílem projektu je sníže-
ní nákladů, emisí i dopravního 
přetížení. V Praze se plánuje vyu-
žití parciálních elektrobusů, které 
budou napájené kombinovaně 
z trolejí i baterií na více linkách. 
Jedna z linek povede z Nádra-
ží Veleslavín na Letiště Václava 
Havla Praha. Tým našich exper-
tů bude na této lince sbírat data 
z provozu a sledovat efektivitu 
systému tzv. dynamického nabíje-
ní během jízdy.

ŘÍJEN

FES má nový 
doktorský program

Fakulta ekonomicko-správní 
uspěla v akreditačním říze-
ní a v akademickém roce 
2023/2024 otevře nový doktorský 
studijní program Aplikovaná in-
formatika v českém i anglickém 
jazyce, v prezenční a kombino-
vané formě. Cílem programu je 
vzdělávání vysoce kvalifikova-
ných odborníků, kteří jsou schop-
ni realizovat základní i aplikova-
ný výzkum v oblasti informatiky 
ve vztahu k ostatním vědním 
disciplínám. Absolvent progra-
mu bude mít znalosti, dovednosti 
a způsobilosti pro úspěšnou ka-
riéru v akademickém prostředí 
i ve výzkumných institucích jako 
samostatný vědecko-výzkumný 
pracovník, který bude řešit slo-
žité vědecké, výzkumné a vývo-
jové úkoly v oboru aplikované 
informatiky.

ŘÍJEN

Studenti porazili 
pedagogy. 
Ve fotbale

V kampusu UPCE se uskutečni-
lo netradiční sportovní klání, ve 
kterém se utkali studenti Fakul-
ty filozofické se svými pedagogy. 
Pomyslná odveta loňského fotba-
lového utkání se nesla v bojov-
ném duchu. Babí léto, dobrá ná-
lada, nadšení diváci a troubení 
fanoušků, taková byla atmosfé-
ra letošního zápasu. Štěstí tento-
krát stálo na straně studentské-
ho týmu, který zvítězil 14:5. I přes 
rivalitu na hřišti se ale všichni 
účastníci shodli na jednom – ve 
skutečnosti kopou za jeden tým, 
za tým UPCE. 8

7

8
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LISTOPAD

UPCE opět 
na veletrhu 
Gaudeamus
V listopadu se Univerzita Pardu-
bice prezentovala na veletrhu 
vzdělávání Gaudeamus. Do Brna 
přivezla nový stánek plný infor-
mací a zábavy. Zástupci všech 
sedmi fakult od 1. do 4. listopa-
du zájemce informovali o mož-
nostech studia na UPCE, životě na 
vysoké škole a aktivitách, které 
pardubický kampus nabízí. Ná-
vštěvníci mohli na stánku UPCE 
nechat svůj otisk, vyfotit se s ním 
a zapojit se tak do soutěže o uni-
verzitní merch, ochutnat perní-
kové cappuccino nebo se těšit 
z molekulární gastronomie, díky 
níž si odnesli kouřící drink. 9

LISTOPAD

Sportovní den 
za svobodu

U příležitosti oslav Dne boje za 
svobodu a demokracii uspořá-
dala Katedra tělovýchovy a spor-
tu Sportovní den 2022. Studenti 
a zaměstnanci univerzity se moh-
li zapojit například do volejba-
lového nebo badmintonového 
turnaje nebo se utkat ve stolním 
tenise. Jednotlivci soutěžili na 
veslařských trenažerech nebo si 
zacvičili powerjógu. Večer spor-
tovci při Nočním běhu dvojic roz-
svítili kampus čelovkami.

LISTOPAD

Listopad 
v kampusu

Univerzita Pardubice si připo-
mněla události spojené s rokem 
1939, ale také se sametovou re-
volucí v roce 1989, jejímž sym-
bolem bylo také zvonění klíči. 
Již tradičně se den před státním 
svátkem sešli u pamětní des-
ky Univerzity Pardubice studenti, 
zaměstnanci i veřejnost na akci 
Zvonění u auly. Součástí oslav byl 
v pátek 18. listopadu také slav-
nostní koncert Komorní filhar-
monie Pardubice v Aule Arnošta 
z Pardubic. 10

LISTOPAD

Galerie univerzity 
GU: nabízí moderní 
umění
Univerzitní galerie GU: pod ve-
dením kurátora a pedagoga Fa-
kulty restaurování prof. Tomáše 
Lahody nabízí pohled na sou-
časnou českou uměleckou scé-
nu. Během října zde vystavoval 
své obrazy Pavel Hayek, jehož 
dílo je spojeno s tzv. konkrétním 
uměním, které klade důraz na 
geometrickou abstrakci. Hned 
v listopadu se pak uskutečnila 
vernisáž nové výstavy s názvem 
TEĎ, TADY. Díla autorky Danie-
ly Baráčkové mohou návštěvníci 
zhlédnout až do 3. ledna. 11

9
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●:  Korfbal není moc obvyklý sport. Jak byste ho 
popsala?
Korfbal je jediný míčový sport, který hrají společně 
holky a kluci. V každém týmu musí být čtyři dívky 
a čtyři chlapci. Je velmi podobný basketu, akorát že 
my nemůžeme s balónem běhat a driblovat a hra-
jeme i za košem. Je pravda, že to není úplně známý 
sport, ale je genderově vyvážený. To je v posledních 
letech velké téma a korfbal jde příkladem. Třeba ho 
právě tohle pomůže více proslavit.
●:  Nemáte někdy obavy, když hrajete kontaktně 
i proti mužům?
Samozřejmě se může stát, že se třeba srazíme, a to je 
pak nepříjemné. Jinak se ale není čeho bát, protože 
dalším pravidlem korfbalu je, že dívku může bránit 
pouze dívka a chlapce zase jen chlapec. To riziko 
střetu s mužem tedy není tak veliké.
●:  Co je cílem?
Cílem je trefit koš soupeře, který se nachází ve dvou 
třetinách poloviny hrací plochy. Zároveň se vždy po 
dvou bodech střídá obrana s útokem, takže každý 
hráč musí umět obojí. Musím být dobrá v útoku, ale 
i v obraně, což se mi na korfbalu hrozně líbí.
●:  Co musí hráč umět?

V korfbalu jde hlavně o běhání a přesnost, člověk musí 
mít mušku, aby mohl dávat koše. To není vždy úplně 
jednoduché, protože koš je ještě o půl metru výš než 
ten basketbalový. Trénujeme samozřejmě i techniku. 
Zkrátka člověk musí být šikovný a mít fyzičku. Jinak 
je na korfbalu krásné to, že k němu nic nepotřebujete, 
žádnou raketu nebo hokejku, stačí jen botasky.
●:  Kdy a proč korfbal vznikl?
Vymyslel ho už v roce 1902 holandský učitel, který si 
lámal hlavu s tím, že na prvním stupni základní školy 
je smíšený tělocvik a neexistuje žádný sport, který 
by bavil všechny. Když se hrál fotbal nebo basketbal, 
kluci si vždy užili hru více. Proto vymyslel korfbal, 
aby měli holky a kluci stejné možnosti, mohli si 
všichni zahrát a všechny to bavilo.
●:  Kdy jste tento sport hrála poprvé?
Když jsem byla v první třídě, přišla za mamkou hlav-
ní vychovatelka z naší školy, která korfbal trénovala, 
s tím, že potřebuje do týmu holky. A tak jsem začala 
hrát. V té době jsem z toho ale neměla moc rozum. Až 
tak ve třetí třídě jsem začala zjišťovat, že mě to hroz-
ně baví, a dnes se už korfbalu věnuju 19. rok. Vždy se 
mi na tom líbilo, že tým je smíšený. Myslím, že mi to 
dalo hodně do života, naučilo mě to vycházet s obě-

Základní jednotka 
je tým. Ve sportu 

i v chemii
TEXT Lada Součková : FOTO Radek Plžík

Když neběhá po hřišti, obléká bílý plášť a zavírá se 
do laboratoře. Doktorandka z Fakulty chemicko-technologické 
Denisa Kolářová je nejen vědkyní v úspěšném týmu profesora 

Holčapka, ale také českou reprezentantkou, trenérkou 
a rozhodčí v korfbalu.
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ma pohlavími a komunikovat nejen s kámoškami, ale 
taky s kluky.
●:  Jak se z holky, která chodí v první třídě na korf
bal, stane reprezentantka ČR?
Velmi brzy jsme začali jezdit na zápasy a jelikož tento 
sport není tolik rozšířený, tak už jako prcci jsme hráli 
třeba v Děčíně, Českých Budějovicích, Brně, zkrátka 
po celé České republice. Začala jsem pozorovat, že se 
zlepšuju a ve 12 letech mě pozvali do reprezentace do 
16 let. Jeli jsme na turnaj do Holandska, čímž odstar-
tovala moje kariéra. Ve 14 letech jsem v kategorii do 
16 let získala titul nejlepší hráčky světa. A za rok se to 
opakovalo. V té době jsem již začala hrát i v kategorii 
do 19 let a následující rok se mi opět povedlo stát se 
nejlepší hráčkou světa v této kategorii. V 16 letech 
jsem pak jela na světové hry do Kolumbie. Za největší 
úspěch považuji, že jsme se kvalifikovali s reprezen-
tací do 21 let na mistrovství světa do třiadvaceti let. 
Hrálo se v Olomouci, takže doma, díky čemuž tam 
byla skvělá atmosféra, a my jsme vybojovali bronz. 
Od té doby ale už aktivně nehraju, jsem po dvou ope-
racích kolene a čekám na další. Bohužel se všechny 
ty úspěchy podepsaly na mém zdraví.
●:  Takže sport vám umožnil procestovat svět…
Díky korfbalu jsem byla v Kolumbii, Jihoafrické re-
publice, Portugalsku, Německu a mockrát v Holand-
sku. Tam jsem jezdila třeba i šestkrát za rok, protože 
jsme tam měli soustředění a turnaje.

●:  Vy ale korfbal jenom nehrajete…
To je pravda, vedle toho také trénuju děti a dospělé 
a jsem rozhodčí. Říkala jsem si, že chci pořádně znát 
pravidla a také si vyzkoušet být ve všech pozicích. Je 
jednoduché jako hráč neustále nadávat na rozhodčí-
ho, ale já jsem chtěla znát i ten druhý pohled. Člověk 
si uvědomí, že jsme také jenom lidé. Nejsme roboti 
a děláme chyby. Stejně tak, jako ji může udělat hráč, 
ji může udělat i rozhodčí. Zjistila jsem, že mě pískat 
korfbal baví a že mi navíc pomohlo si v hlavě srov-
nat mnoho věcí. Na hřišti moc ráda vyjadřuju svoje 
emoce a pocity. Snažím se to dělat slušně, ale někdy 
se neovládnu. Od doby, co pískám, jsem se velmi 
zklidnila a začala mít větší pochopení. Teď je ze mě 
už mezinárodní rozhodčí.
●:  Jste rozhodčí ve sportu, kde hrají i muži. Nedo
chází občas ke konfliktním situacím?
Občas se něco vyvrbí, někteří muži si musí dokazo-
vat, že ženská jim přece nebude rozkazovat. Ale já 
jsem drsnější povaha, takže si to nikdy nenechám 
líbit. Je potřeba ukázat, že já jsem tu rozhodčí, já 
rozhoduju a nebudu o tom s nikým diskutovat. Mně 
se to naštěstí daří, možná mi pomáhá i to, že jsem 
dost vysoká. A mou nejlepší obranou je úsměv, nehá-
dám se s nimi, nevstupuju do konfliktu, což mnohé 
rozhodí a je klid.
●:  Do toho navíc trénujete děti.
Být trenér je s mojí povahou těžké. Na hřišti ráda 
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„Člověk si uvědomí, že jsme také jenom 
lidé. Nejsme roboti a děláme chyby. 

Stejně tak, jako ji může udělat hráč, ji 
může udělat i rozhodčí.“

vyjadřuju emoce, a když je člověk součástí týmu, 
chce hráčům poradit. Jako trenér ale musím jen stát 
na kraji a nemůžu na hřiště, to je pro mě vždy těžké 
(smích). Já jsem vždycky chtěla dělat všechno a chtě-
la jsem být ve všem nejlepší. Chtěla jsem být nejlepší 
jako hráč, jako trenér i jako rozhodčí, ale ono nejde 
dělat všechno na sto procent. Takže když se mi stal 
úraz a moje kariéra šla stranou, řekla jsem si, že se 
budu věnovat hlavně pískání a dětem. Chci jim pře-
dat to všechno, co jsem se naučila.
●:  Kolik času sportu věnujete?
Hrozně moc. Dokud nemám vlastní rodinu, tak to 
jde, ale i tak se velmi často potýkám s velkým časo-
vým presem. Snažím se stíhat všechno, někdy se mi 
to daří a někdy ne, ale tak to prostě je. Někdy mám 
pocit, že z laborky lítám jenom na korfbal a zase 
zpátky.
●:  Už jste nakousla, že kromě sportu jste úspěšná 
také ve výzkumu, dokonce jste v excelentním týmu 
prof. Holčapka.
Na to jsem hrozně hrdá a pyšná. I proto nechci vše 
přizpůsobovat jenom sportu. Chci dávat hodně ener-
gie i do vědy a výzkumu, protože vím, že pod vedením 
profesora Holčapka můžu ve vědě něčeho dosáhnout. 
Navíc jsem mu velmi vděčná, protože on si mě vybral. 
Po jedné zkoušce mi řekl, že ve mně vidí potenciál, 
a zeptal se mě, jestli u něho nechci psát diplomku. 
Řekla jsem si, že teď, nebo nikdy. Byl to pro mě nový 
náboj, který mi přinesl spoustu příležitostí. Takovou 
přidruženou je i zlepšení angličtiny, kterou jsem na 
střední trochu flákala. Ve výzkumném týmu máme 
mnoho cizinců, se kterými se jinak nedomluvím.
●:  Za diplomovou práci jste získala i cenu rektora. 
Čemu jste se věnovala?
Věnovala jsem se analýze sfingolipidů. S týmem se 
zaměřujeme na výzkum detekce různých typů rako-
viny a v poslední době bylo dokázáno, že tato třída 
lipidů je biomarkerem v rakovině a jsou v ní způsobe-
ny určité dysregulace. Právě proto jsem se věnovala 

sfingolipidům. Používala jsem hmotnostní spekt-
rometrii a zoptimalizovala jsem si novou metodu. 
Musím říct, že mě ta práce hrozně bavila. Přihlásila 
jsem ji i do dvou soutěží. V jedné jsem nebyla úspěš-
ná, ale v ceně Siemens jsem zabodovala. Přestože se 
tato firma soustředí spíš na elektroniku, toto téma 
je zaujalo. Jsem ráda, že dokázali ocenit analytickou 
chemii, protože detekce rakoviny ve včasném stádiu 
je hrozně moc důležitá.
●:  Právě za detekci rakoviny slinivky v raném stá
diu, a to dokonce z jediné kapky krve, sbírá ceny 
i profesor Holčapek a jeho tým…
V tom je to unikátní. V dnešní době se dělají různé 
biopsie, odběry krve a podobné invazivní metody, 
které jsou často bolestivé. My také odebíráme krev, 
ale stačí nám pouze malé množství, díky kterému 
dokážeme odhalit rakovinu. Víme, že lipidy hrají 
v rakovině velkou roli a jejich analýza není úplně 
jednoduchá, ale výsledek je potom neskutečný.
●:  Jak se tento významný objev nyní může posou
vat?
Metoda detekce rakoviny slinivky břišní z kapky krve 
je už patentovaná, ale přesto je před námi ještě kus 
cesty. Tento proces trval sedm let a teď musí meto-
da projít klinickým testováním. Budou se odebírat 
vzorky a už jich nebudou stovky, ale tisíce. A ty tisíce 
vzorků musí ukázat, že to opravdu funguje. Cílem 
samozřejmě je, aby doktoři metodu přijali, výsled-
kům věřili a posílali na ni své pacienty. Pokud budou-
cí klinická studie dopadne dobře, bude to obrovský 
převrat.
●:  Mají chemie a korfbal něco společného?
Tým. Stojím si za tím, že jak v korfbale, tak i v chemii 
potřebujete kolem sebe tým. Ve více lidech se to lépe 
táhne a když vím, že mám za sebou tým, který je mi 
oporou, vše je snazší. Díky týmu v korfbale i tomu 
vědeckému nemám stopku. Oba týmy jsou mým hna-
cím motorem, abych všechno zvládla.
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Příležitostí nasbírat zkušenosti z praxe mají studenti 
zaměření na dopravu daleko více. V jednu chvíli se 
učí měřit odchylky kolejí na reálném kolejovém poli 
a jindy si zkouší stavbu dočasných mostních kon-
strukcí.

Univerzitní cvičné kolejové pole bude mít využití 
v rámci praktické výuky zaměřené na diagnostiku 
a rekonstrukci drážních sta-
veb. Praktická měření studen-
tům umožní speciální kolejový 
měřicí vozík Krab, s jehož 
pomocí budou moci posoudit 
kvalitu geometrických para-
metrů koleje. „Díky našemu 
kolejovému poli si studenti 
mohou nacvičit ovládání mě-
řicího vozíku přímo při výuce, 
takže budou připraveni na 
měření v praxi na dráze, která 
bude v provozu. Měřicí vozík 
můžou ovládat jeden nebo 
dva studenti, kteří se naučí 
měřit například převýšení 
koleje, vlnkovitost a ojetí ko-
lejnic, zborcení koleje a další 
parametry,“ popisuje Ing. Petr 
Vnenk z Výukového a výzkumného centra v dopravě.

Ze studentů se v budoucnu stanou experti schopní 
kontrolovat stav kolejí a podílet se na zajištění bez-
pečnosti na železnici. Když ale nastane krizová situa-
ce v dopravní infrastruktuře, studenti dopravního 
stavitelství musejí umět reagovat. V tu chvíli je třeba 

například postavit provizorní mosty. „Současná 
situace nás vede k přehodnocení výuky v některých 
oblastech výstavby dopravní infrastruktury. Devas-
tující následky povodní, ale i možnost hrozby tero-
ristických nebo válečných útoků proti železničním 
a silničním dopravním stavbám je nutné vnímat jako 
reálné problémy související právě s rychlou a kvalitní 

obnovou dopravní cesty,“ říká 
vedoucí Katedry dopravního 
stavitelství DFJP Ing. Aleš 
Šmejda, Ph.D.

V krizové situaci je třeba 
postavit provizorní mosty 
rychle a efektivně. A právě 
studenti a studentky Katedry 
dopravního stavitelství nasbí-
rali praktické informace a do-
vednosti v odborném kurzu. 
Díky jeho zaměření dnes umí 
mosty projektovat, a také po-
mocí jeřábů jednotlivá mostní 
pole postavit a zkompletovat. 
„Především zničené a poško-
zené mosty je nutné rychle 
nahradit mostními provizorii. 
Z hlediska efektivity i řízení 

výstavby provizorní obnovy je důležité mít k dispo-
zici odborníky, kteří jsou systematicky vzdělávaní 
v řízení, realizaci a obnově tohoto typu silničních 
a železničních mostů,“ říká Aleš Šmejda s tím, že 
studenti dopravního stavitelství budou na tyto situa-
ce připraveni.

Mosty a koleje 
nejen na papíře

TEXT Lucie Novotná, Lada Součková : FOTO Aleš Šmejda, Petr Špaček, Jiří Šlapák

Dělníci nedávno položili v univerzitním technologickém areálu v Pardubicích 
koleje. Vlaky tudy jezdit nebudou, ale studenti Dopravní fakulty Jana Pernera 

Univerzity Pardubice na nich budou moci získat nové dovednosti.
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●:  Co je úkolem perioperační neboli sálové sestry?
Perioperační sestra pracuje na operačním sále a sta-
rá se o pacienta před operací, v jejím průběhu a po 
ní. Před operací společně se sanitářem a anestezio-
logickou sestrou pacienta přebírá, kontroluje jméno, 
datum narození, druh operace, případně stranu, 
která má být operována. Na správné straně pak udě-
lá nesmazatelným fixem značku. Dále kontroluje 
alergickou anamnézu. V průběhu operace je sálová 
sestra buď instrumentářkou, která asistuje operační 
skupině, nebo takzvanou obíhavou sestrou, která 
rozbaluje sterilní materiál a je spojkou mezi sterilní 
skupinou a okolím. Po konci zákroku převáží pacien-
ta na dospávací pokoj nebo jednotku intenzivní péče.
●:  Působíte jako perioperační sestra v armádě. 
Jaká byla první mise?
Na první misi se samozřejmě nedá zapomenout. Je 
to už 20 let. Na podzim roku 2002 jsem přistál na 
letišti v afghánském Kábulu a ocitl se v úplně jiném 
světě. Při transportu z letiště na naši základnu, kde 
se polní nemocnice nacházela, jsem pozoroval místní 
obyvatele, afghánskou architekturu, divokost tamní 
dopravy. Bylo to velmi působivé a hodně odlišné od 
toho, na co jsme zvyklí.

●:  Hrozilo vám tam nějaké nebezpečí?
V naší polní nemocnici jsme poskytovali také huma-
nitární péči. Díky tomu jsme o práci neměli nouzi 
a zároveň jsme byli oblíbení u místních obyvatel, 
což bylo velmi výhodné i z bezpečnostního hlediska. 
Během tří měsíců, které jsem tam strávil, nedošlo 
k jedinému útoku na naši základnu, takže jsme se 
tam cítili v bezpečí.
●:  Na jiných misích jste útok na základnu zažil?
Občas nějaké útoky přišly, ale nic hrozného se na-
štěstí nestalo. Když se člověku nic nestane, nevnímá 
to tak dramaticky. Prostě to beru tak, že je to součás-
tí mé profese. Je třeba to přejít, nemůžu se nechat 
vykolejit.
●:  Na sále musíte mít chladnou hlavu. Jak se dá 
odpoutat od toho, co se děje okolo?
Každá sálová sestra musí na sále i v běžné nemocni-
ci zvládat stresující situace a fungovat pod tlakem, 
takže jsem na toto byl připravený. Zásadní rozdíl 
jsem tam nevnímal. Polní nemocnice je navíc větši-
nou lokalizovaná v týlu (prostor za frontou – pozn. 
red.), kde není nebezpečí tak enormní, jako když se 
ze základny vyjíždí.

Na misi  
poznáš přátele  

na celý život
TEXT Lada Součková : FOTO Archiv Karla Odložilíka

Operační sál ve válečné zóně je jeho teritoriem. Karel Odložilík, 
sálová sestra ve službách armády a absolvent Fakulty 

zdravotnických studií, zažil na osmi zahraničních misích útoky 
na základnu, velké množství zraněných a ztráty, na které nelze 

zapomenout. Získal ale přátele a cenné zkušenosti.
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●:  Co je potřeba, aby mohla perioperační sestra 
vyjet na misi?
Kromě odpovídajícího vzdělání je jedním z předpokla-
dů fyzická zdatnost a znalost anglického jazyka. Další 
podmínka je dobrý zdravotní a psychický stav. Každý 
voják před nasazením musí projít důkladným zdra-
votním vyšetřením a psychologickým testováním. 
Celá skupina projde před odjezdem intenzivním kom-
plexním výcvikem, který je samozřejmě uzpůsobený 
místu nasazení. Přizpůsobuje se lokalitě, do které se 
jede, národnostem, které tam žijí, ale třeba i geogra-
fickým podmínkám nebo epidemiologické situaci.
●:  Na kolika misích jste byl?
Zúčastnil jsem se osmi zahraničních operací. Když 
jsem jel poprvé, byl jsem ve stresu a představoval 
jsem si, co všechno se může stát. Když jsem měl jet 
po osmé, uvědomil jsem si, že už mise vnímám jako 
méně nebezpečné. Už jsem toho dost zažil, takže mě 
máloco překvapí. Vždy ale záleží na místě, kde půso-
bíme, na zabezpečení základny a také na bezpečnost-
ní a politické situaci v lokalitě.

●:  Jaký je váš nejsilnější pozitivní a negativní záži
tek z mise?
Když jsem odjížděl na první misi, tak mi moje kolegy-
ně řekla památnou větu: „Kájo, na misi poznáš přáte-
le na celý život.“ To musím potvrdit. Zážitek z mise je 
velmi intenzivní a poznáte lidi mnohem víc, protože 
s nimi trávíte čtyřiadvacet hodin denně. Za pozitivní 
považuji právě nové kontakty a přátelství, která jsem 
tam navázal. Mezi negativní zážitky patří, že jsme 
mnohdy řešili závažná zranění a záchrana životů na 
operačním sále byla velmi emotivní a působivá. Na to 
člověk nikdy nezapomene.
●:  Jaký je poměr žen a mužů v této profesi, která je 
tak fyzicky i psychicky náročná?
V tomto případě se počty neliší od civilního zdravot-
nictví, kde nelékařský zdravotnický personál tvoří 
většinou ženy. Stejné je to u armády. Ženy musejí 
zvládat i nebezpečné mise, zkrátka proto, že není 
tolik „chlapů sester“. V naší 6. polní nemocnici je 
zhruba 60 procent žen a 40 procent mužů.

„Na podzim roku 2002 jsem přistál na letišti 
v afghánském Kábulu a ocitl se v úplně jiném 
světě. Při transportu z letiště na naši základnu, 

kde se polní nemocnice nacházela, jsem pozoroval 
místní obyvatele, afghánskou architekturu, 

divokost tamní dopravy.“
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●:  Jak vypadá den sálové sestry na misi?
Běžný den je velmi podobný dni standardní peri-
operační sestry v české nemocnici. I po zvládnutí 
plánovaných operací na konkrétní den musí být tým 
neustále v pohotovosti. V případě potřeby musíme 
okamžitě doběhnout na pracoviště a být 
schopni operovat akutní zákroky. Speci-
fikem je hromadný příjem raněných, při 
kterém se okamžitě aktivuje celá nemoc-
nice. Všechna pracoviště musí být do 
předem stanoveného limitu připravena 
na příjem velkého počtu raněných. Tak-
že i když máme volno, musíme být 24/7 
na vysílačce.
●:  A jak vypadá váš den po návratu 
z mise?
Po návratu z mise působíme ve stá-
žových zařízeních, což jsou i civilní 
nemocnice. Já pracuji na ortopedicko-
-traumatologických sálech přerovské 
nemocnice, kde je neustále hodně práce. 
Obzvláště teď po pandemii covidu, kdy 
se čekací doby prodloužily a v operacích 
máme skluz. Můj den začíná tím, že se 
nad plánem operací na daný den domlu-
víme, kdo co bude dělat. Po operačním 
programu následuje úklid, doplnění materiálu na 
sály a objednávky spotřebovaného materiálu. Potom 
sály připravíme na další operační den a sloužící tým 
čeká na případné akutní operace. K tomu ještě plníme 
harmonogram dne. Například sterilizujeme materiály, 
připravujeme dezinfekční prostředky a také zabezpe-
čujeme transport biologického materiálu.

●:  Sloužil jste také v polní nemocnici pro covidové 
pacienty. Jakou jste tam měl roli?
Působil jsem na pozici vrchní sestry tohoto zálož-
ního zařízení a byl jsem zde jako odborník za nelé-
kařský personál. V horizontu pár dní jsme připravili 

polní nemocnici pro 500 pacientů. 
Ti se tam měli umístit ve chvíli, kdy 
by se vyčerpaly kapacity v klasických 
zdravotnických zařízeních. Byli jsme 
připraveni na pacienty, kteří už ne-
byli v kritickém stavu, a na nemocné 
s lehčím průběhem. Nemocnice se ale 
nakonec naštěstí nevyužila.
●:  Jak polní nemocnice vypadala?
Byly to obrovské temperované haly 
na pražském výstavišti. V nich jsme 
mobilními zástěnami vytvořili několik 
sektorů po 50 lůžkách. Tyto haly byly 
propojené filtry se zázemím pro veš-
kerý personál.
●:  Lze polní nemocnici vybavit tak, 
aby se přibližovala standardům, kte
ré známe z klasické nemocnice?
Vše je závislé na místě nasazení. Zá-
leží na tom, jestli budujete nemocnici 
ve stanech nebo ve zděných budovách, 

a zda je v nich teplo, světlo, voda, odpady, elektrická 
energie a další. V těchto improvizovaných podmín-
kách je velmi těžké zajistit hygienicko-epidemiologic-
ké standardy. Nikdy se nemůžeme přiblížit klasickým 
zděným budovám, kde je filtrační zařízení, vstupní 
filtry, ve kterých se operační skupina převléká, a po-
dobně. Co se přístrojů a materiálu týče, to už je stejné 

„Když jsem jel na 
misi poprvé, byl 
jsem ve stresu 

a představoval si, 
co vše se může stát. 
Když jsem měl jet 
po osmé, uvědomil 

jsem si, že mise 
vnímám jako méně 

nebezpečné. Už 
jsem toho dost 
zažil, takže mě 

máloco překvapí.“
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jako v běžné nemocnici. Byli jsme ale například sou-
částí mezinárodní nemocnice u Britů, kde byly stany, 
a tam voják přišel v uniformě, umyl si ruce, hodil na 
sebe operační plášť a šlo se na sál. Zkrátka vždy zále-
ží na tom, co je k dispozici.
●:  Po 20 letech služby vás čeká odchod z armády. 
Proč tato změna?
Důvody jsou čistě osobní. Naše Agentura vojenského 
zdravotnictví se nachází v Hradci Králové a já bydlím 
u Olomouce. Jako voják trávím hodně času mimo 
domov, což chci změnit. Chci být více doma se svou 
rodinou. Je čas, abych ji upřednostnil.
●:  A budete dál dělat svoji práci?
Vracím se na operační sály v přerovské nemocnici, 
kde jsem před pětadvaceti lety začínal a kam stále 
chodím vypomáhat. Znám celý personál. Je to místo, 
které mi není cizí, a práce je mi blízká.
●:  Pojďme se vrátit zpátky v čase. Proč jste šel před 
lety studovat Fakultu zdravotnických studií?
V době, kdy jsem studoval, byla Univerzita Pardubice 
jediná, která nabízela magisterské studium periope-

rační péče. Navíc jsem měl od své neteře, která již 
dříve perioperační péči v Pardubicích studovala, 
pozitivní recenze.
●:  Jak na studium vzpomínáte?
Vzpomínám na to rád. Rozšířil jsem si znalosti a do-
vednosti, ale také kontakty. Poznal jsem mnoho 
zajímavých profesionálů a ještě po 25 letech praxe 
na operačních sálech pro mě bylo studium přínosné. 
Velmi oceňuji také přednášky na téma management 
a statistika, ze kterých dnes na pozici vrchní sestry, 
kdy mám pod sebou tým 60 lidí, velmi čerpám.
●:  Fakulta zdravotnických studií investuje do od
borného vybavení a pořídila například laboratoř, 
která simuluje operační sál…
To je výborná zpráva, protože z vlastní zkušenosti 
vím, že praktická výuka perioperační péče je nejpří-
nosnější. Nejen že vidíte, jak to na sále reálně vypadá, 
ale můžete zde imitovat a trénovat různé činnosti. 
Studenti si také mohou prohlédnout nástroje a pří-
stroje, což jim dá rozhodně víc než pouhý obrázek 
v knize.

Mgr. Karel Odložilík 
(1975)

� V roce 2011 absolvoval Vysokou školu zdravotníctva  
a sociálnej práce sv. Alžbety v Bratislavě.

� Magisterské vzdělání v oboru perioperační péče si doplnil  
na Fakultě zdravotnických studií UPCE, kde promoval v roce 2020.
� Má za sebou více než 25letou praxi na operačních sálech  

civilních i armádních nemocnic.
� Jako perioperační sestra ve službách armády vyjel  

na osm zahraničních misí.
� Působil jako vrchní sestra polní nemocnice v Letňanech 

pro 500 pacientů s koronavirem.
� Volný čas rád tráví se svou rodinou, na zahradě  

nebo jízdou na kole.
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S dronem 
vidím svět 

jinak
TEXT Lada Součková : FOTO Archiv Pavla Sedláka : ILUSTRACE Veronika Beňová

Je jim víc jak 100 let a na univerzitě se díky nim studenti učí 
sbírat data. Pavel Sedlák z Fakulty ekonomicko-správní je 
odborníkem na drony a geografické informační systémy. 

V rozhovoru prozradil, jaká jsou s nimi spojená rizika  
i komu všemu pomáhají.

●:  Kdy jste poprvé letěl s dronem?
V roce 2014. Byl to dron střední třídy DJI Phantom 
2, který tenkrát stál poměrně dost peněz. Byli jsme 
z něj nadšení, i když toho z dnešního pohledu moc 
neuměl, například navigace na místo tehdy ještě 
nebyla možná. Létal jen podle kamery nebo vizuální-
ho kontaktu.
●:  Co máte na dronech nejraději?
Na této technologii je skvělé, že mi umožňuje dostat 
se tam, kam sám nemohou vkročit. A nabízí pohled na 
místa, na která by mě ani nenapadlo, že se mohu podí-
vat. Létáme třeba nad rybníky, močály a dalšími místy, 
která jsou těžko přístupná. Člověk se dostane na neob-
vyklá místa, ale ta obvyklá zase díky dronům vidí jinak. 
Můžeme se tak na svět dívat z jiného úhlu pohledu.
●:  Kam sahá historie dronů a jaké byly jejich první 
úkoly?
Drony vznikly už na počátku minulého století. V roce 
1916 vymyslel profesor Archibald Montgomery Low 
první dron, který nesl název Aerial Target, což v pře-
kladu znamená Vzdušný cíl. Sestrojil ho zejména 

kvůli snímkování z výšky. Bohužel drony vznikly na 
popud válečných událostí, kdy bylo třeba snímkovat 
pozice nepřátel z malých výšek.
●:  A kde se nejčastěji využívají dnes?
Lze je využít ve všech oborech, kdy je potřeba sním-
kovat z výšky. Policisté s nimi monitorují hustotu 
dopravního provozu nebo složité dopravní nehody 
a používají je také pro sledování přejezdů plných 
čar. Zemědělci pomocí dronů snímkují plodiny, od-
hadují výnosy nebo rozsahy škod. V zemědělství se 
často používá Precision Agriculture neboli přesné 
zemědělství. Hnojivo se dávkuje přesně podle kvality 
půdy, která se prověří právě z dronu. Ve výbavě ale 
mají drony třeba i lesníci, kteří s jejich pomocí sním-
kují stromy zasažené kůrovcem. Možností využití je 
opravdu hodně.
●:  Drony se ukázaly jako skvělí pomocníci při haše
ní požáru v Českém Švýcarsku, kde pomáhaly od
halit ohniska. Lze je využívat i při dalších živelních 
katastrofách?
Určitě. Drony lze využívat k monitoringu aktuální 
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situace při povodních, sesuvech půdy, požárech. 
Následně lze s jejich pomocí sledovat vývoj situace 
a monitorovat rozsah poškození. S drony se dosta-
nete i tam, kam by vám to požár neumožňoval. Pří-
kladem je právě Hřensko, kde byly drony hodně vyu-
žívány kvůli náročnosti terénu. Často se při požáru 
využívají jiné vlnové délky než viditelné, aby záření 
proniklo i na místa, která přes kouř nejsou vidět.
●:  Mnoho lidí se kvůli dronům obává narušení 
soukromí. Může být dron i zlým pánem?
Drony se mohou dostat i do míst, která by měla zůstat 
utajena. Jde o ideální prostředek na šmírování. Lze vi-
dět dron třeba nad soukromou zahradou, jak sleduje, 
co nemá. V současnosti už existuje databáze míst, kde 
je zakázáno létat. Když koupíte nový dron a aktualizu-
jete software pro jeho ovládání, pak dron do zakáza-
ných oblastí nevletí. Systém ho zkrátka zastaví.
●:  Jak lze nesprávné užívání a porušování pravidel 
kontrolovat a postihovat?
Porušování pravidel má na starosti Úřad pro civilní 
letectví, který dohlíží na dodržování všech povinnos-
tí. Dron si může koupit prakticky každý. Je na maji-
teli, aby ho měl pod kontrolou. Když někdo létá tam, 
kde nemá, například v národním parku nebo nad 
Pražským hradem či Kunětickou horou, Úřad pro 
civilní letectví mu může udělit pokutu.

●:  Jsou s drony spojená další rizika?
Bohužel, ta válečná. Bezpilotní systémy jsou ideální 
prostředek pro vedení válek. Dron může provádět 
špionáž nebo lze na sebevražedný dron přidělat vý-
bušninu a nasměrovat ho na daný cíl. V dnešní době 
můžeme v médiích sledovat, jak působí drony ve 
válečném konfliktu na Ukrajině.
●:  Jak se drony využívají na Univerzitě Pardubice?
Na Fakultě ekonomicko-správní s nimi sledujeme 
změny v krajině. Využíváme je také v projektu, ve 
kterém snímáme vybrané vodní nádrže. Následně 
detekujeme množství vody a také způsob jejího za-
barvení. Laicky řečeno, díky dronu zjišťujeme, jestli 
se ve vodě dá, nebo nedá koupat. V dalším projektu 
pozorujeme nedaleký rybník Baroch, který postupně 
zarůstá, a my sledujeme, jak je tento proces rychlý. 
Dron letí, například v 60metrové výšce po předem 
stanovené trajektorii, v danou chvíli se vždy zastaví, 
pořídí snímek a letí dál. Jakmile nasnímá určenou 
oblast, letí zpět na výchozí pozici. Data se z karty 
stáhnou do počítače, kde jsou uspořádána dle sou-
řadnic. Data získaná z více časových horizontů mů-
žeme porovnávat buď vizuálně, nebo pomocí různých 
programů, které vyhodnotí, jak rozsáhlé změny v plo-
chách vod, lesů a polí nastaly.
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Mgr. Pavel Sedlák, Ph.D. 
(1975)

� Po studiu gymnázia v Chrudimi zamířil na Univerzitu Palackého v Olomouci.  
Magisterský titul si odnesl z oborů biologie, geografie a geologie.

� Doktorský titul získal v roce 2007 na Masarykově univerzitě v Brně v oboru Kartografie, 
geoinformatika a dálkový průzkum Země.

� Zkušenosti čerpal na zahraničních univerzitách ve Vídni,  
Londýně, Helsinkách a v Lisabonu nebo ve Švédském geologickém ústavu v Uppsale.
� Zaměřuje se na kartografii, dálkový průzkum Země, geografické informační  

systémy a také počítačovou grafiku.
� Je garantem bakalářského studijního programu Aplikovaná informatika –  

multimédia ve firemní praxi.
� Je členem České kartografické společnosti a České geografické společnosti.
� S dronem poprvé vzlétl v roce 2014 a od roku 2017 je registrovaným pilotem.

●:  Používají je ve výuce i studenti?
Studenti přijdou do styku s drony v předmětu Geo-
grafické informační systémy, kde učíme, co je dálkový 
průzkum Země a jak lze data sbírat bezkontaktně. Vy-
užívají je ale také studenti studijního programu Apli-
kovaná informatika – Multimédia ve firemní praxi, 
kteří s dronem zacházejí jako s ideálním stativem. Na 
fakultě máme několik dronů, ale létáme jen s jedním. 
Kousky z roku 2014 jsou spíše pro pamětní expozice.
●:  Co jsou to geografické informační systémy 
(GIS)?
Tyto systémy umožňují zpracovávat a následně vi-
zualizovat informace o objektech na naší planetě. 
Drony pomáhají hlavně se sběrem dat o objektech 
a jevech na zemském povrchu. Data se v prostředí 
geografických informačních systémů analyzují a vi-
zualizují. My sbíráme data o vegetaci, vodních tocích 
a dalších typech pokryvu, která pomocí řady metod 
zpracujeme a zobrazujeme je na mapách.

●:  V jakých oblastech lze tyto systémy využívat?
Geografické informační systémy lze používat, stejně 
jako drony, ve všech oblastech lidské činnosti. Každý 
kouká do mobilu na mapy.cz nebo mapy na Googlu. 
Právě mapa, ať už turistická nebo jakákoli jiná, na-
příklad ukazující úbytek lesů v území, je jeden z nej-
častějších výstupů z GISů.
●:  Létáte s drony i ve volném čase?
Přiznám se, že posledních několik měsíců moc ne-
létám. Máme v týmu zkušeného pilota, takže tu čin-
nost přenechávám jemu.
●:  Drony jsou skvělý koníček, máte i další zájmy?
Na prvním místě je má rodina, mám doma dva pu-
berťáky. Také jsem členem dětské organizace Zá-
lesák – svaz pro pobyt v přírodě a jsem náčelníkem 
chrudimského střediska Zálesák Táborníci. Je nás asi 
250 a jednou za rok pořádáme tábor. Mimo to jezdím 
na horském kole a chodím na hokej.
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O 30 LETECH DFJP
S děkanem Dopravní fakulty Jana Pernera  

doc. Liborem Švadlenkou
TEXT  Tereza Karanská, Lada Součková : FOTO Adrián Zeiner

●:  Jak se fakulta v posledních letech proměnila?
Od roku 2016 jsme pracovali na rozvoji a růstu fa-
kulty. V oblasti vědy jsme definovali vědecké týmy, 
jejichž práci systematicky podporujeme, abychom 
získali mezinárodní vědecké projekty, a ty přinesly 
publikační činnost. Ve vzdělávání fakulta získala 
institucionální akreditaci pro oblast dopravy. Udělali 
jsme významnou restrukturalizaci studijních pro-
gramů, zmenšili jejich počet, zefektivnili je a udělali 
je atraktivnější pro uchazeče o studium. Velkým 
krokem bylo založení katedry letecké dopra-
vy a akreditování prvního profesního 
bakalářského programu v tomto 
oboru. Kvalitní výuka ale musí být 
provázaná s praxí. Naše fakulta je 
tímto propojením typická, jelikož 
běžně do výuky zveme odborníky, 
aby studentům představili aktuál-
ní trendy.
●:  Na jaře oslaví fakulta 30 let. 
Plánujete oslavy?
Čeká nás významné jubileum a my si 
ho chceme připomenout. Připravili jsme 
výstavu o Janu Pernerovi, po němž je naše fakul-
ta pojmenovaná. Akcí, kterými si připomeneme veli-
kány dopravy z Pardubického kraje, jakými byli Jan 
Perner, Jan Kašpar a Josef Ressel, plánujeme více. 
Fakulta byla založena 1. dubna, slavit ale budeme 
celý rok. Pro studenty připravujeme aktivity a spe-
ciální přednášky k tématu dopravy, pro zaměstnance 
a partnery z univerzity i z praxe plánujeme oslavu vý-
ročí. Doufáme, že se nám podaří uspořádat veřejnou 
akci o bezpečnosti v dopravě. Plánujeme také histo-
ricky první setkání našich absolventů, na kterém se 
rádi po letech setkáme s bývalými studenty.
●:  Jaká by měla fakulta být za dalších 30 let?
Naším cílem je dopravní fakulta jako renomované 

centrum dopravního vzdělávání a výzkumu. To se 
nám daří postupně naplňovat. Ale abychom tohoto 
cíle dosáhli, je třeba mít díky kvalitní výuce absol-
venty s výborným uplatněním v praxi a realizovat 
významné vědecko-výzkumné projekty, které vedou 
k prestižním aplikačním a publikačním výstupům. 
Protože je stále nedostatek dopravních odborníků, 
chtěli bychom do budoucna zvýšit počet studentů 
napříč studijními programy. Naší snahou je oslovit 
i zahraniční studenty. Věřím, že nám v tom pomohou 

dva nové studijní programy v navazujícím 
magisterském studiu „Transport Opera-

tions Management“ a „Rail Vehicles“, 
jejichž výuku bychom rádi zahájili 

příští akademický rok. Chceme 
také získat větší počet úspěšných 
absolventů v doktorském studiu. 
Doktorandi jsou totiž významným 
prvkem v kvalitní vědecko-výzkum-

né činnosti každé fakulty.
Ve vědecko-výzkumné oblasti 

se chceme ve větší míře zapojovat do 
prestižních mezinárodních projektů a kon-

sorcií.
Do výčtu našich cílů musíme ale zahrnout také 

cíle spojené s našimi zaměstnanci a studenty. Rádi 
bychom pokračovali v budování kvalitního pracov-
ního, resp. studijního prostředí. Pro nejbližší roky 
plánujeme celkovou rekonstrukci budovy DC a po-
stupně zlepšovat budovu DA. Obecně je naším cílem 
vytvořit zaměstnancům takové podmínky, aby u nás 
rádi pracovali a měli všechny předpoklady k dosa-
žení výsledků ve vzdělávací i vědecko-výzkumné 
oblasti.

Práce je tedy před námi ještě hodně, chtělo by se 
říci minimálně na dalších 30 let.
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2 000 návštěvníků / 1 200 indexů pro malé vědce / 250 vyrobených 

kaleidoskopů / 20 litrů kapalného dusíku / 1 100 střel vypálených ze 

vzdušného děla / 15 kilo snědeného fondánu / 500 kouřících disco drinků / 

  120 hořících rukou / 4,5 kilometru naběhaných na překážkové dráze /  

200 kopečků zmrzliny / 1 Noc vědců

Noc vědců 
všemi smysly

TEXT Lada Součková : FOTO Jan Vlasák, Radek Plžík

Studenti a žáci, rodiny s dětmi, ani dospělí. Zkrátka žádný 
nadšenec vědy a jejích zákonitostí si nenechal ujít další ročník 
Noci vědců na Univerzitě Pardubice. Vnímat vědu všemi smysly 

se vydaly dva tisíce velkých a malých vědátorů.
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FOTO 1: Všemi smysly. To bylo téma letošní Noci vědců.  

Návštěvníci měli možnost se vědy dotknout, pozorovat ji, naslouchat jí, 

i přičichnout si k ní nebo ji ochutnat na stanovišti Molekulární gastronomie, 

kde se popíjely například kouřící disco drinky.

FOTO 2: Popularizátoři z Fakulty restaurování ukázali, že ne všechna  

jejich práce musí vydržet stovky let. Jejich jedlé umění návštěvníci spořádali 

téměř na posezení. Ovoce z jedlé hmoty totiž vypadalo úplně jako to pravé. 

Avšak lebku vyrobenou z cukrářských výrobků, stejně jako tu pravou,  

nikdo neochutnal. Své umělecké dílo z jedlých materiálů  

si samozřejmě mohli vytvořit i návštěvníci.

FOTO 3: Hlavní program se odehrával na Fakultě chemicko- 

-technologické, a tak není divu, že to kolem bouchalo, jiskřilo a blikalo. 

Popularizátoři z Ústavu energetických materiálů se podělili o své znalosti 

z chemie a technologie výbušnin a také z teorie výbuchu.  

A samozřejmě nezůstali jen u povídání…

1
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FOTO 4: A návštěvníci si mohli také zastřílet. Pomocí vzdušného děla  

vystřelovali mlhové kroužky, kterými se snažili srazit plechovku.  

Doslova rány jako z děla se ozývaly od odpoledne až do noci.

FOTO 5: Na Noci vědců létali také netopýři. S těmi přišli filozofové,  

kteří ukázali, že jsme si s netopýry v mnohém podobní – taky toužíme hlavně 

nenarazit. U historiků zase návštěvníci po hmatu poznávali brokát, hedvábí 

a další historické látky a připomněli si délkové míry jako loket nebo píď.

FOTO 6: Část programu hostila také Dopravní fakulta Jana Pernera.  

Zájemci se zde například dozvěděli, co všechno musí zvládnout pracovník 

centrálního dispečerského pracoviště nebo jak zní letecký motor zblízka.
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FOTO 7: Po setmění došlo i na plameny. Vše měli naštěstí  

pod kontrolou hasiči, kteří názorně ukázali, co se stane,  

když se pokusíme vodou uhasit hořící olej. 

FOTO 8: A hořelo i v laboratořích. I tady byl ale oheň kontrolovaný.  

Přestože chemici zapálili 120 rukou návštěvníků, nikdo z nich nebyl zraněn. 

Dokonce je ani oheň na vlastních rukách nepálil, a to díky zemnímu plynu 

nafoukanému do jarových bublin, které po zapálení stoupají vzhůru.

FOTO 9: Tmou jasně zářilo také sibiřské týpí, ve kterém antropologové posílili 

zvukové a vizuální vjemy návštěvníků. Ti si nasadili sluchátka a nechali 

se pomocí obrazů a zvuků přenést do odlehlých oblastí Sibiře,  

Severní Ameriky nebo Kyrgyzstánu.

FOTO 10: Šest hodin, a to až pozdě do noci, bylo na Univerzitě Pardubice 

otevřených 25 stanovišť plných vědy a zábavy. Malí vědátoři,  

kterým se povedlo posbírat razítka alespoň na polovině z nich,  

se pak mohli těšit z věcné odměny.
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●:  Jste označován za nejlepšího českého triatlonis
tu, přesto jste se rozhodl sport upozadit. Proč?
K vrcholovému sportu jsem se dostal před pár lety 
spíše náhodou. Teď jsem se ocitl na určité úrovni, kdy 
jsem si uvědomil, že tam není moje místo. Ti nejlepší 
přemýšlí jinak, jsou svému sportu oddaní a pracují 
na detailech, aby posouvali své limity zase o kousek 
dál. Tohle mi ale není úplně vlastní, a proto padlo 
rozhodnutí přehodit výhybku a být 
sportu nablízku jen na národní úrovni. 
Vždy jsem cítil, že víc patřím k dráze, 
proto jsem začal pracovat jako stroj-
vedoucí.
●:  Odvážné rozhodnutí… Co na to 
okolí?
Měl jsem obavy, jak to sportovní ko-
munita přijme. S letos spuštěnou kva-
lifikací na olympiádu do mě byly vklá-
dány velké naděje a každý bral snahu 
o olympiádu jako samozřejmost. Já 
jsem si to dlouho nepřipouštěl. Když 
mi však začaly docházet všechny 
souvislosti, musel jsem si přiznat, že jít touto cestou 
není priorita. S vyloženě negativní reakcí jsem se 
ale zatím nesetkal. Slíbil jsem, že triatlonu zůstanu 
nablízku.
●:  Je za tím jen vášeň k vlakům nebo i přemýšlení 
o budoucnosti? Vrcholový sport se dá dělat jen pár 
let.

Je za tím pocit dělat něco smysluplného a vidět 
výsledky své práce. V mém případě ráno bezpečně 
a včas dopravit lidi do práce, děti do školy a o víkendu 
třeba na výlety. Tohle mi bohužel profesionální sport 
přinášel jen výjimečně.
●:  Snil jste o práci u dráhy jako kluk?
Vlastně ano, ačkoliv u dráhy nikoho v rodině nemá-
me. Železnice mě fascinovala svým řádem, orga-

nizací, „nádražáckou“ komunitou 
a zdánlivou bezchybností, což dnes 
může znít spíš vtipně. Vždy mě 
zajímalo všechno, co se hýbe, má 
systém a slouží veřejnosti. Sledoval 
jsem veřejnou dopravu a přemýšlel, 
proč spoje jezdí tak, jak jezdí, kdy by 
měly nejlépe jezdit, a podobně. Už 
na základní škole byla „dopravka“ 
v Pardubicích první metou. Zároveň 
jsem pokukoval po práci strojvedou-
cího, protože ten by měl být v provo-
zu nejpovolanější. Zkrátka lákala mě 
také praxe.

●:  Do tohoto plánu sportovní kariéra vážně moc 
nezapadá…
Nezapadá, ale úplně to nevzdávám. Pohyb ke mně 
zkrátka patří. I v režimu práce a školy bych se chtěl 
udržet v kondici, abych si s klukama mohl ještě za-
závodit. Už jsem v triatlonu dost dokázal a je škoda 
to zahodit. Uvidíme, jak se mi s tréninkem přizpůso-

Je dobré 
upustit páru.  

Třeba na železnici
TEXT Lada Součková : FOTO Archiv Radima Grebíka

Nejlepší český triatlonista Radim Grebík je strojvedoucí. 
Student Dopravní fakulty Jana Pernera se rozhodl vyměnit 

plavání, kolo a běh za železnici, o které snil už jako malý kluk.

„Pohyb ke mně 
patří. I v režimu 

práce a školy bych 
se chtěl udržet 

v kondici, abych si 
s klukama mohl 
ještě zazávodit.“
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beným práci bude dařit. Jarní závody mi určitě dají 
zpětnou vazbu.
●:  Kdy jste začal s triatlonem?
V roce 2017 jsem se nominoval na Olympiádu dětí 
a mládeže v Brně. To byla ta zmíněná náhoda. Na 
předchozí olympiádě jsem byl jako plavec a byla to 
parádní akce. Jenže sporty mají věkové omezení a já 
se do toho rozmezí v roce 2017 už většinou nevešel. 
Zbyl tam jen jachting a triatlon. Volba byla jasná, 
protože o jachtingu jsem neměl ponětí, kdežto kolo 
a běh mi byly přece jen bližší. Tak jsem to šel zkusit.
●:  Rok 2017 není tak dávno a z vás se za velmi krát
ký čas stal profesionální sportovec.
Je to tak, ale měl jsem výhodu v tom, že jsem do té 
doby všechny tři triatlonové disciplíny nevědomky 
trénoval. Kolo byl můj nejčastější dopravní prostře-
dek a rok před triatlonem jsem se bavil orientačním 

během. S plaváním jsem měl zkušenosti již od útlého 
věku.
●:  Kdy se to přehouplo v profesionální kariéru?
Do plného sportovního režimu jsem se dostal po ma-
turitě v roce 2020. Tehdy padlo rozhodnutí dát si rok 
pauzu od studií a vyzkoušet si profesionální režim. 
Záhy ovšem přišla přísná omezení kvůli pandemii 
koronaviru a s nimi se plány sesypaly. Ačkoli se nám 
podařilo vytvořit tréninkovou bublinu ve Zlíně, měsí-
ce to byly velmi nejisté.
●:  Co je na triatlonu nejtěžší?
Koncentrace, disciplína a v neposlední řadě logistika. 
Triatlon je poctivý sport, musí se při tréninku sklou-
bit tři disciplíny. Je to vlastně takový balanc, protože 
jakmile se na jednu část zaměříme, na dvou ostat-
ních se to záhy projeví.

Triatlonista Radim Grebík je zapojen také do stipendijního 
programu UNIS (UNIverzitní Sport). Tímto projektem Univerzita 

Pardubice podporuje studenty s mimořádnou sportovní výkonností.  
Cílem je zajistit studujícím sportovcům takové podmínky,  

které jim pomohou skloubit sportovní přípravu se studiem,  
a zvýšit povědomí o univerzitním sportu.
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●:  Dlouho jste ale jen u sportu nezůstal a na UPCE 
si teď plníte svůj studijní sen.
Je to tak. Od určité úrovně to pro mě ve sportu bylo 
těžké. Zastávám názor, že je dobré občas upustit 
páru někde jinde, proto jsem se rozhodl vrátit k do-
pravě a prvním krokem byla přihláška na Univerzitu 
Pardubice. Kvůli zahraničním závodům jsem zvolil 
dálkové studium. I přesto je to paráda. Pokaždé, 
když přijdu na fakultu, cítím vděk, že tady mohu být 
a dozvídat se tolik nových věcí. Letos mi to ovšem 
už nestačilo a zatoužil jsem po praxi. Tak jsem začal 
pracovat jako strojvedoucí.
●:  Jak tedy nyní kloubíte triatlon a práci?
Vše si teprve sedá, jelikož v práci jsem zatím ve výcvi-
ku. Ten není vůbec jednoduchý, ale takto jsem si to 
zvolil, tak se snažím makat.
●:  Takže dopoledne vzdělání, odpoledne trénink?
Přesně tak. Čekají mě ještě závody, takže se snažím 
hýbat každý den, abych nebyl úplně marný.

●:  Přestože jste sundal nohu z plynu, v Itálii na zá
vodě světového poháru jste překonal osobní rekord. 
Čemu to připisujete?
Hlava je mocná a myslím, že té se v poslední době 
ulevilo nejvíce. Opadlo ze mě napětí. Mezi profíky 
jsem se necítil a v Itálii jsem závodil už jako železni-
čář z Olomouce (smích). Taky padl slib trenérovi, že 
se poctivě připravím.
●:  Letošní sezona se již počítá do kvalifikace na 
olympiádu. Uvažujete o tom, že byste mohl jet?
Pro mě je to vlastně nepředstavitelné. Po letošních 
výsledcích jsem sice v kvalifikačních pozicích byl, 
ale udržet se tam znamená ještě rok a půl objíždět 
nejvyšší soutěže po celém světě. Uvidím, jakou formu 
budu mít na jaře, ale myslím, že už se budu soustře-
dit jen na menší závody.
●:  Byla olympiáda někdy vaším snem?
To ne. Hodnota olympiády ve společnosti mi dlouho 
nedocházela. Obdivoval jsem spíš její bohatou histo-
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rii. Až když se začala týkat mě, dozvídal jsem se, jak 
systém kvalifikace funguje, co vše to obnáší.
●:  Triatlon vám umožnil cestovat a poznávat nová 
místa. Slibujete si to samé i od vlaků?
S triatlonem jsem se opravdu dostal na krásná, 
někdy i exotická místa. Jako začínající strojvedou-
cí se ale budu muset spokojit s dosahem lokálek, 
především na Moravě. To má také své kouzlo, navíc 
ze stanoviště strojvedoucího je to pokaždé odlišná 
podívaná.
●:  Máte nějakou vysněnou dráhu, kterou byste si 
jako strojvedoucí chtěl sjet?
Jako „fíra“ bych rád jednou dojel do rodného Vsetína. 
Mezi oblíbené tratě patří i ta do Koutů nad Desnou 
nebo koridor podél Tiché Orlice.

●:  Co jste se už naučil a co vás jako začínajícího 
strojvedoucího ještě čeká?
Často slýchávám, že to je jako v autoškole nebo 
ještě jednodušší. Víš, kam jedeš, a nemusíš zatáčet 
(smích). Tak to ale není, především je tam ta obrov-
ská zodpovědnost. Člověk má za sebou třeba i 500 
lidí a musí je bezpečně dopravit do cíle, proto je vý-
cvik opravdu poctivý. Začíná se směnami na dílnách, 
kde se učíme, co a jak funguje a jak se co opravuje. 
Nyní máme kurz v České Třebové, kde se učíme na-
příklad dopravní předpisy. Následuje několikatýden-
ní aktivní jízdní výcvik. Celý kurz trvá několik měsíců 
a mezi jednotlivými částmi musíme skládat zkoušky. 
Ty nás čekají i na závěr, teprve po jejich úspěšném 
složení nás pustí na trať samotné.
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krásná, někdy i exotická místa. Jako začínající 

strojvedoucí se ale budu muset spokojit 
s dosahem lokálek, především na Moravě.“



●:  Co je to domácí násilí?
Domácí násilí si většinou představíme jako fyzické 
útoky, při kterých dochází k bití a oběť má na sobě 
modřiny. Tento druh násilí má ale i jiné formy. Časté 
je psychické nebo ekonomické násilí. Je to například 
situace, kdy mají partneři jeden účet, ale jeden z nich 
k němu nemá přístup, netuší, co se z něj platí, a v nej-
lepším případě dostává alespoň kapesné.
●:  Pracujete také s pojmem sexualizované, a ne 
sexuální násilí. Proč?
Slovo sexuální je často spojeno s pohlavním stykem, 
ale v sexualizovaném násilí nejde ani tak o samotný 
akt a o to, že se násilník chce fyzicky uspokojit. Jde 
hlavně o to, že potřebuje dokazovat svou moc. Něco 
vám udělá jenom proto, protože prostě může, proto-
že vám chce ukázat, kde je vaše místo. A to se nemusí 
dít pouze při sexu.
●:  Jak často k takovému násilí dochází?
Nedá se to spočítat na jednotky, jelikož drtivá většina 
obětí útok nenahlásí. Výzkumy odhadují, že ročně 
dochází v České republice k 12 tisícům znásilnění. 

Nahlášených je poté jenom přibližně pět procent 
případů, kdy mnohé nedojdou k soudu. Polovina 
pachatelů, kteří se k soudu dostanou a jsou uznáni 
vinnými, od soudu odchází s podmínkou.
●:  Na to se snažíte upozornit iniciativou Bez trestu. 
Jak jste se k tomuto tématu dostala?
Setkala jsem se s tím už v prvním zaměstnání, kdy 
jsem na Úřadě vlády pracovala na programu, který se 
zabýval domácím násilím. Druhým impulsem bylo, 
když mi kamarádka z Univerzity Pardubice, která 
pracovala na probační a mediační službě, vyprávěla 
příběhy trestných činů, u kterých pachatelé skončili 
na svobodě. Byl to třeba muž, který mučil svoji ženu, 
a nyní ho běžně můžete potkat na ulici nebo v obcho-
dě. Když se pak objevila možnost zapojit se do Bez 
trestu, tak jsem neváhala. S nápadem založit inicia-
tivu přišla právnička Lucie Hrdá, která tyto oběti 
dlouhodobě zastupuje.
●:  Jaké jsou cíle iniciativy?
Jedním z nich je upozornit vůbec na to, že se v Čes-
ku tohle děje. Dříve jsem si myslela, že když někdo 

Bez trestu:  
Násilníci mezi 

námi
TEXT Lada Součková : FOTO Archiv Kláry Kadár

Absolventka Fakulty filozofické Klára Kadár je nejen projektová 
manažerka, ale jako dobrovolnice také upozorňuje na 

sexualizované a domácí násilí. Spoluzakladatelka iniciativy 
Bez trestu se snaží bojovat proti nízkým trestům a nově  

i za standardy pro rodičky.
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ukradne rohlíky, půjde za to do vězení. A v případě, 
že někdo znásilní, jde člověk po uznání viny za mříže 
s jistotou. Ale pak člověk zjistí, jaká je realita, a čeká 
ho naprostý šok. Proto jsme chtěli, aby vznikla da-
tabáze trestů, ve které by kdokoli mohl dohledat, jak 
se u nás soudí, jak která kauza dopadla, a podobně. 
Ministerstvo spravedlnosti databázi sice spustilo, 
ale před pár měsíci ji stoplo s tím, že nemá kapacity 
na její provoz. Jediná databáze, která se týká sexuali-
zovaného a domácího násilí, je tak dnes na stránkách 
Bez trestu.
●:  Jaké případy se v databázi objevují?
Jsou tam případy od znásilňování, krutého bití až 
třeba po stalking. Například kauza policisty, který 
zneužíval různé databáze, aby mohl sledovat bývalou 
přítelkyni, nebo případ, kdy partner dal přítelkyni 
střelnou zbraň vedle hlavy a vystřelil. U sexualizova-
ného násilí a znásilnění tam najdete příběhy partne-
rů nebo rodin, ve kterých strýcové nebo dědečkové 
obtěžují malé děti, ale i znásilnění, kdy si pachatel 
vyhlédl neznámou ženu v parku.
●:  Je nějaký příběh, který nemůžete dostat z hlavy?
Dodnes mě straší případ, kdy muž přes pět let týral 
a znásilňoval ženu tím nejkrutějším způsobem. Věšel 

ji na různé háky, připínal jí na tělo různé svorky, do-
konce ji prodával jiným mužům. Bylo dokázáno, že 
ke znásilnění došlo nejméně 80krát. Navíc byl velmi 
hrubý a despotický i k jejich dětem. Nebo další pří-
běh, ve kterém muž prodával svoji partnerku a nutil 
ji k prostituci. Dokonce ji vozil ke klientům, čekal na 
ni v autě s jejím novorozeným dítětem a hrozil jí, že 
pokud nepůjde, tak dítěti usekne ruku. Když se žena 
odhodlala a klientovi se svěřila s tím, co se jí děje, 
znásilnil ji a poslal domů.
●:  A jak tyto případy dopadly?
Všechny skončily pro násilníky podmínkou. Máme 
právní stát, takže soudy k případům musí přistupovat 
bez emocí, musí vyslechnout obě strany, jejichž verze 
se často neshodují a je to slovo proti slovu. Často je ale 
pachatel na základě důkazů uznán vinným, a přesto 
odejde s podmínkou, protože soud najde tzv. polehču-
jící okolnosti. Těmi je třeba, že pachatel dosud nebyl 
trestaný a žije jinak řádný život. Někdy je v rozsudku 
napsáno, že oběť pachatele provokovala. Jednou bylo 
polehčující okolností, že muži umřel otec, takže byl 
rozrušený a kvůli tomu bil a znásilňoval svou ženu.
●:  Jak je možné, že jsou tresty za násilí tak nízké?
Soudy se odvolávají na to, že se řídí zákony, které 
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jsou dané a které jim umožňují jít pod hranici mini-
mální sazby. Často se ale jedná o nepochopení vikti-
mizace nebo psychologie obětí. Soudci totiž vidí oběť 
třeba až dva roky poté, co se čin stal. V tu chvíli tam 
už před nimi sedí člověk, který na sobě nemá mod-
řiny a chodí do práce. Přesto říká, že mu to změnilo 
život a není schopný normálně fungovat. Pro soudce 
je těžko představitelné, co oběť prožívá, protože to 
není viditelné. V jednom rozhodnutí bylo napsané, že 
žena chodí do práce a stará se o rodinu, takže si ne-
nese následky. Ona se ale nemohla schoulit do rohu 
do klubíčka, přestože měla posttraumatický syn-
drom, protože by přišla o děti a o střechu nad hlavou. 
Pachatel kvůli tomu odešel jen s podmínkou.
●:  Jak lze tuhle situaci změnit?
Vzděláváním soudců. Když někomu 
dáte vzdělání, dáte mu znalost a infor-
maci, na základě které se může lépe 
rozhodnout. Soudci chodí na kurzy kaž-
dý rok, ale jejich obsah si sami vybírají. 
Říkají mi, že je pro ně důležitější vzdě-
lávat se v jiném typu trestné činnosti, 
protože tyto případy neřeší tak často. 
Nesetkávají se s nimi často ale proto, že 
je oběti nenahlašují. Takže dalším cílem 
iniciativy Bez trestu je vyvolat debatu 
o tom, jestli by vzdělání v této oblasti 
nemělo být pro soudce povinné.
●:  Letos jste z projektu Bez trestu 
odešla. Proč?
Jednoduše se mi nashromáždilo straš-
ně moc aktivit. Projekt Bez trestu jsem 
nastartovala a teď jsem ho předala dal-
ším, kteří do něho vnesou své invence, 
což je super. Tématem se ale zabývám 
dál jako odborná poradkyně poslanky-
ně Kláry Kocmanové.
●:  Chtěla byste se v politice dostat 
i výš?
Teď takové ambice nemám. Ráda bych, 
aby v politice bylo více mladých lidí 
a především žen. Ale mám malé dítě, takže nemám 
čas a kapacitu do toho dát maximum. Česko ještě 
není připravené na to, aby ženy mohly dělat cokoli, 
protože nám tu chybí podpora. Kdybych byla po-
slankyní a musela být ve sněmovně třeba i 24 hodin, 
nemám dítě kam dát. Nedávno jsem četla, že každá 
žena, která chce naplno pracovat s malým dítětem, 
potřebuje další ženu, která jí s tím pomůže a se kte-
rou si děti pohlídají vzájemně.
●:  Na čem ještě pracujete?
Nově se s profesní organizací UNIPA věnuju porod-
nickému násilí v projektu Rodím v klidu bez násilí. 
Chceme pomoci stanovit standardy v porodnicích. 
Je potřeba zabránit tomu, aby se stávalo, že se napří-

klad nástřihy dělají rutinně, že personál skáče rodič-
ce po břiše, nekomunikuje s ní a rodička tak neví, co 
se děje s jejím tělem a podobně. Porod je přirozená 
věc, která u někoho trvá kratší a u někoho delší dobu. 
Fakt, že lékařskému personálu zrovna končí směna, 
není důvod, aby ho nepřirozeně urychlovali.
●:  Jako malé vám diagnostikovali ADHD. Jak se na 
to tehdy přišlo?
Podle paní učitelky jsem v první třídě nevykazovala 
známky klasické žákyně, protože jsem se třeba upro-
střed hodiny zvedla a šla k oknu, na kterém seděl 
pták. Pozvala si mamku do školy a řekla jí, že jsem 
nevzdělatelná a nevychovatelná a že by mě měla 
poslat do zvláštní školy. Vyšetřil mě psycholog a zjis-

til, že mám ADHD, dyskalkulii a dys-
ortografii. Celé stu dium mě provázely 
problémy se čtením a psaním a ma-
tematika pro mě byla peklo. Naštěstí 
se maminka vzepřela a odmítla mě do 
zvláštní školy dát.
●:  A vy jste mohla vystudovat vyso
kou školu. Jak vzpomínáte na UPCE?
Univerzitu Pardubice mám strašně 
ráda. Stále sleduju, co se na ní děje, 
a jsem v kontaktu s některými vy-
učujícími. Studovala jsem střední 
zemědělskou školu a pak jsem šla na 
stejný obor i na výšce. Jenže jsem brzy 
zjistila, že to není ono. Kamarádka mi 
pak začala vyprávět o UPCE a já jsem 
na stránkách našla obor Historicko-
-literární studia, který mě hned zaujal. 
Nakonec mě nenadchl jen obor, ale 
i vyučující, kteří byli skvělí. Na UPCE 
mi vyhovovala malá komunita, díky 
které jsme k sobě všichni měli mno-
hem blíž. Věděla jsem, že můžu za 
vyučujícími přijít a oni mi pomohou 
cokoli vyřešit. Navíc mi škola umožni-
la jet na Erasmus.
●:  Kam jste vyrazila?

Byla jsem první z našich studentů, kdo si vybral Bu-
dapešť. Všichni se hlásili k moři, třeba do Španělska, 
Portugalska nebo na Kypr. Většinou tam ale vzali jen 
ty nejlepší. Já se v té době ale učila angličtinu teprve 
deset měsíců. Proto jsem vybrala Budapešť, o kterou 
nebyl takový zájem, a nějakým zázrakem jsem udě-
lala zkoušky a odjela. Věděla jsem, že v Budapešti se 
jinak než anglicky nedomluvím, a potřebovala jsem 
si na sebe ušít ten pomyslný bič, aby mě to donutilo 
angličtinu dohnat.
●:  A vše dopadlo dobře?
Nakonec jsem to v pohodě zvládla. Nelituji ani přesto, 
že jsem pak měla hodně zkoušek najednou.

„Soudci vidí oběť 
třeba dva roky 
poté, co se čin 
stal. V tu chvíli 
před nimi sedí 
člověk, který 

nemá modřiny 
a chodí do práce. 
Přesto říká, že mu 
to změnilo život 
a není schopný 

normálně fungovat. 
Pro soudce je těžko 

představitelné, 
co oběť prožívá, 
protože to není 

viditelné.“
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